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H E D E S E L S K A B E T S  L A B O R A T O R I U M
Hjultorvet . 8800 Viborg . Telefon f06) 62 61 11

Autoriseret af landbrugsministeriet til udførelse 
af jordbundsanalyser.

Ansvarlig i henhold til autorisationen: 
civilingeniør J. Frederiksen

Kemiske og fysiske jordbundsanalyser 

Drikkevandsanalyser 

Analyser af spildevand og vandløbsvand 

Analyse af kalk, mergel og brændselsstoffer 

I øvrigt mange arter 

af kemiske og fysiske analyser

atomabsorptionsflammespektrofotometer

-riff«

Laboratoriets
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^ Gennemført kvalitet 
•fa Lette og stærke rør 
^ De hurtige og robuste koblinger 
■fa Sprinklere, der vander jævnt 
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Spuling af forurenede 

drænsystemer foretages 

med højtryksmaskiner.

Henvendelse kan ske til 

Hedeselskabets lokale kontor 

eller til hovedkontoret,

8800 Viborg,

telefon (06) 62 61 11, lokal 244.

St. Hjøflund Savværk og Imprægneringsanstalt
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Bovlund -  6535 Branderup J .
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Plovfabrikken »  B O V L U N D  « 7 s

A K T I E S E L S K A B E T
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Holmens Kanal 42, 1060 København K
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N Y R U P  D R Æ N F I L T E R R Ø R
NYRUP DRÆNFILTERRØR er kunststofdrænrør med 
pålagt filter af Fibertex eller hårdtpresset halm (ca. 
10 mm) færdig til nedlægning i jorden uden anden 
beskyttelsesfyld.
NYRUP DRÆNFILTERRØR hindrer sand og mudder 
i at trænge ind. i drænledningen.
NYRUP DRÆNFILTERRØR har større sugeflade, van
det kan frit trænge igennem hele vejen rundt om 
drænrørene og giver derfor hurtig afvanding.
NYRUP DRÆNFILTERRØR leveres i længder på ind
til 100 mtr. pr. rulle med halmfilter og indtil 300 mtr. 
med Fibertexfilter.
NYRUP DRÆNFILTERRØR er lette og hurtige at ar
bejde med, de er effektive og så er de billige.
Spørg efter brochurer og pris hos Deres leverandør 
af byggematerialer eller hos:

A / S  M I D T S J Æ L L A N D S  H A L M V A R E F A B R I K
4380 NYRUP ■ TELEFON (03)60 3100

9*arts\
SKOVBRUGSREDSKABER, SKOVHEGN, SKOVBRUGSKEMIKALIER

Til plantning i kvas: GRØNRIS PLANTEBOR
Mod snudebiller: dypning i GRANAROL (17 % D.D.T.) 

før udplantning.

Ukrudtsmidler: GEIGY, PRAMITOL AT og DALAPON

Postbox 1 Telefon
4700 NÆSTVED Forlang venligst brochure (03) 80 01 10

Hedeselskabets Centralplanteskole
Tvilum Skovgaard . Faarvang
Tetefon (06) 87 21 11 - nr. 1

■ Planter af hårdføre racer til skov, læ,
■ hæk, vildtremiser og sommerhusgrunde.

Kornvalse
til
landbrug

engsko

m
Strømmen 

8900 Randers 
§&-Tclefon (06) 42 99 99
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Haveselskab 100 år 
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og et minde 
Tanzania II 
Argentinsk gæst 
Læplantning er en 
samfundssag 
Kunstige søer 
Dødsfald
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Redaktionen:
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Kontorchef B. Dalberg- 
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Distriktsbestyrer J. Alsted 
Skovrider L. Oppermann 
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Hedeselskabets Tidsskrift 
udgår 12 gange årligt 
til medlemmer.

Medlemsbidraget er 
årligt mindst 10 kr. 
eller én gang for alle 
mindst 200 kr.

Tryk:
Carlo Mortensens 
Bogtrykkeri, Viborg.

Annonceekspedition:
Hedeselskabets Hoved
kontor, 8800 Viborg 
Telefon (06) 62 61 11

Annoncepris: 70 øre/mm

Forsiden:
Nylig anlagt kunstig sø 
skaber idyl ved et land
brug. For 10 år siden 
gav skovrider Sven Lar
sen, Tolne, inspiration 
til at lave småsøer, og 
han har for nylig fået 
Dansk Jagtforenings 
anerkendelse for det. 
Læs om det inde i bla
det.

Hedeselskabets
Tidsskrift

Svenskerne udbyder 
know-how
Det svenske statsskovbrug, Domånverket, har dannet 
et datterselskab, aktieselskabet SWEDFOREST, og 
til det svenske tidsskrift SKOGEN fortæller direk
tøren for det nye selskab, jågmåstare Olle Stendahl, 
hvorfor det er blevet oprettet.

Domånverkets prognoser viser, at administrations
omkostningerne vil stige stærkt, og for at få kompen
sation for de øgede udgifter må »verket« ekspandere 
stærkere, end det er muligt inden for den normale 
produktionsramme. Svaret herpå er SWEDFOREST, 
der skal imødekomme et klart behov for konsultatio
ner i Sverige og den udtalte interesse i udlandet for 
svensk skovteknik, især den sektor, der omfatter 
produktion og administration. Domånverket vil der
for gøre konsultations-virksomhed til et nyt ekspan
sions-område.

SWEDFOREST skal bestå af en lille stab, som 
hovedsageligt vil arbejde med markedsføring samt 
organisation og administration af projekter. Eksper
terne skal rekrutteres både fra Domånverket og fra 
andre virksomheder, der har den ønskede ekspertise.

Når Domånverket har valgt aktieselskabsformen 
til sit datterselskab, er det, fordi der er gjort den

VED NYTÅRSKUREN på Christiansborg fik Dronning 

Margrethe den Anden, Det danske Hedeselskabs 

høje protektor, overbragt selskabets bedste ønsker for 
1973 af formanden for Hedeselskabets bestyrelse, hof
jægermester A. Olufsen, Quistrup.

Dronningen pålagde formanden at bringe selskabets 

medlemmer og medarbejdere en hilsen med gode ønsker 
for det nye år.



erfaring, at man behøver en hurtig 
beslutningsproces og en enkel perso
naleadministration for at være kon
kurrencedygtig.

På det internationale plan findes 
der mange interessante arbejdsom
råder, anfører den nye direktør. Til 
u-landene vil bistanden i stigende 
grad forme sig som konsulentvirk
somhed, i både Vest- og Østeuropa 
og i Nordamerika er der stor inter
esse for svensk skovbrugsteknik, og 
den øgede eksport af svenske skov

brugsmaskiner skaber i sig selv be
hov for en konsultations-tjeneste.

Allerede før SWEDFOREST var 
dannet, forelå der ønsker om svensk 
bistand, bl. a. fra Vesttyskland, hvor 
man ønskede det svenske Logma- 
system anvendt i skovområder med 
stort stormfald. Svenskernes erfarin
ger med tilsvarende skovninger på 
egne arealer i 1969-70 vil med den 
svenske bistand komme tyskerne til 
gode.

Ny vært på
Kongenshus
hotel
Den 1. januar sagde den 28-årige Asger 
Doose farvel til sin stilling som inspektør 
på Munkebjerg hotel ved Vejle for at 
overtage forpagtningen af Kongenshus 
hotel. Den nye vært er uddannet i både 
kokke- og tjenerfaget.

Asger Doose har til hensigt at gøre 
Kongenshus hotel til et populært spise
sted, og han vil gøre besøgende opmærk
som på, at de kan gøre besigtigelsen af

De nye værter Elsa og 
Asger Doose med deres 
to børn.

Kongenshus Mindepark, hedestrækninger 
på i alt 1200 ha, til en konditur. Hidtil 
har det mest almindelige været at køre 
gennem parken i bil.

Det kan i samme forbindelse nævnes, at 
hotel og park i forening må forekomme 
egnet til weekend-ophold. Alle værelser 
er nyrestaureret og -monteret, og prisen 
er holdt på et rimeligt plan. Til foråret 
begynder opførelsen af det nye museum 
ved hotellet, og når det bliver fuldført i 
løbet af året, vil der være en attraktion 
mere i Kongenshus Mindepark.

I fjor havde Kongenshus Mindepark 
30.000 besøgende. Der opkræves en entré 
på 3 kr. pr bil og 1 krone pr .passager, 
og pengene bruges til vedligeholdelse af 
grusvejene, der har en samlet længde af 
10 km, og til opsyn.
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Stadig blåner 
og blinker stålet 
i det 100-årige 
haveredskab
Det jyske Haveselskab
1873-1973

Dalgas
- med ved både Hedeselskab og Have
selskab.

mået at bringe sig i harmoni med tidens 
krav og medlemmernes ønsker.

Da selskabet begyndte, havde Jylland 
kun 35 pct. af landets samlede haveareal. 
I 1912 var det vokset til 44 pct., og i det 
næste tiår nåede det over 50 pct. I 1879 
havde selskabet 600 medlemmer, 1914 var 
tallet 1400, 1940 7000, 1945 24.000, hvorefter 
tallet daler, for at toppe ved 30.000 i 1967, 
tilsyneladende stabiliseret.

*

Det jyske Haveselskab har i tidens løb 
haft stor succes på udstillinger og ved ud
givelse af faglige skrifter, hvoraf nogle er 
revet væk i oplag efter oplag.

Selskabets betydning i de 100 år sam
menfattes af Bent Klougart i følgende: 
»Fra at være en veldædig forening ledet 
af idealistisk indstillede folk af den »bedre« 
klasse er selskabet blevet en demokratisk 
forening, en kæmpemæssig hobbyklub, der 
satser på det, der ligger i det i disse år så 
misbrugte ord trivsel for mennesker i en 
teknificeret verden ... En spade, der ikke 
bruges, ruster. I jubilæumsåret blåner og 
blinker det blankslidte stål på det nyttige 
haveredskab - Det jyske Haveselskab«.

»Det var vel Enrico Dalgas, der begyndte. 
Et haveselskab for Jylland havde været 
virksomt i 1840’erne og 50’erne, men det 
opløstes og Dalgas fik vist nok de fleste 
med'*1 i Det danske Hedeselskab, startet i 
1866«, skriver forstander Bent Klougart i 
HAVEN i anledning af Det jyske Have
selskabs 100 års jubilæum den 27. juni.

»Først på året 1873 indbyder Dalgas sam
men med folk af den mere samfundsbevid
ste overklasse og et par havebrugsfolk til 
møde på Århus rådhus. 27. juni er der 
samme sted stiftende generalforsamling. 
Man satsede fra starten især på frugtavl«.

Dalgas blev medlem af den første besty
relse, ikke formand. Det blev grev Frijs, 
Frijsenborg. I 1887 trådte Dalgas ud af 
selskabets ledelse. Da der i 1946 skulle 
vælges formand, blev det igen en af mæn- 
dene fra Det danske Hedeselskabs kreds, 
som kom i ledelsen, nemlig formanden for 
Hedeselskabets bestyrelse, hofjægermester 
og senere kammerherre Chr. Liittichau, 
Tjele, der var formand for Det jyske Have
selskab indtil sin død i 1963.

*

Læser man Klougarts historiske koncen
trat, imponeres man af den 100-åriges be
tydning i alle årene og af en vitalitet, der 
næppe har været større end i jubilæums
året. Selskabet har i en sjælden grad for-

I
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Kaptaj nsgården, 
nu kun et navn 
og et minde

Det var naboerne, som kaldte den Kap- 
tajnsgaarden, og for en fremmed, der kun 
havde navnet at holde sig til, afgav det 
klang af sporer og fanfare. Men egnens 
folk vidste bedre. De hæftede betegnelsen 
på den ruinlignende hedegård, da en 
officer købte den i 1907.

Uden landbrugserfaring, men ved års 
slid, skabte kaptajnen, hans hustru og to 
døtre en gård med charmerende og løn
nende egenskaber. Dog, da de bevarende 
kræfter faldt bort, meldte forfaldet sig 
igen med øget styrke, og som et sidste 
kapitel er gården nu revet ned. Bevarede 
minder om Kaptaj nsgaarden og dens ska
bere, Caroline Vilhelmine og Johan Fre
derik Schultz, er den smukke Kaptajn 
Schultz’ plantage, rester af en hyggelig

- ^

f't-
, .  **

Mindestenen ved Kaptaj nsgaarden blev 
rejst i anledning af 100-året for ægtepar
ret Schultz’ fødsel.

have og en mindesten, der i 1956 blev rejst 
af Hedeselskabet i forbindelse med 100- 
året for kaptajnens og hans hustrus fødsel.

■•s
Mi

mi

‘**1

Hedeselskabet har planer om at bevare dele af den nu tilgroede have som et anlæg

24



Kaptajn J. F. Schultz døde i 1936 og hans 
hustru i 1941. Deres datter Sophie Schultz 
arvede derefter ejendommen. I 1952 traf 
hun aftale med Hedeselskabet, at det 
skulle overtage Kaptajnsgaarden, mod at 
hun beholdt bopælsretten og tillige fik en 
årlig ydelse. Efter Sophie Schultz’ død i 
1965 overgik rettighederne til hendes æl
dre søster Emma Christiani, Bøllingsø, 
som dog ikke tog bopæl på gården. Hun 
døde en af de første dage i december 1972.

Da ingen boede i den store bygning, 
forfaldt den især indefra i en sådan grad, 
at restaurering var udelukket. Derfor var 
der bred enighed om, at nedrivning ikke 
blot af stuehuset, men også af avlsbygnin
gerne, var den eneste mulighed.

I de første år, Hedeselskabet ejede Kap
tajnsgaarden, var dens drift henlagt un
der Klosterlund. Et større engstykke blev 
bragt under kultur og lagt til det øvrige 
landbrugsareal. En del af de sandede højt 
liggende marker blev tilplantet og har 
udmærket sig ved en hurtig vækst. Kap
tajn Schultz havde selv i 1911-12 tilplantet 
en snes hektar, der blev registreret som 
fredskovplantage i Hedeselskabet under 
navnet Kaptajn Schultz’ plantage.

Fra 1958 blev Kaptajnsgaarden drevet 
med bestyrer, indtil bestyrerboligen, som

var opført i 1953, nedbrændte til grunden 
i 1972. Derefter solgtes besætningen, land
bruget blev nedlagt, og landbrugspligten 
ophævet. Den resterende agermark, som 
er på 40 ha, skal nu tilplantes over et 
kortere åremål og bliver en del af Kaptajn 
Schultz’ plantage. En bygning bevares dog 
ved tomten efter Kaptajnsgaarden. Det er 
en villa, der blev bygget som bopæl for 
fru Fanny Wolff-Sneedorff, en slægtning 
af Schultz-familien.

Da den hydrologiske decade, som er en 
10-årig international vandbalance-under
søgelse, begyndte, blev der anlagt en 
station ved Kaptajnsgaarden, og målinger
ne bliver fortsat, så længe decaden varer. 
Desuden har afdelingen for undersøgelser 
og forsøg anlagt forsøg med jordforbedring 
ved anvendelse af tørvestrøelse for at øge 
jordens humusindhold.

*

Det var som følge af den ny hærlov, at 
kaptajn Johan Fr. Schultz sammen med 
adskillige andre officerer kom på førtids
pension og måtte vælge en anden livs
stilling.

Caroline og Jo
han Fr. Schultz

m
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Luftfoto af Kaptajnsgaarden og dens omgivelser i 1952. Bag ved gården skimtes 
villaen, der blev bygget til fru Fanny Wolff-Sneedorff.

Han valgte landbrug i en hedeegn, en 
vovelig sag, da både han og hans familie 
var uvidende om alt vedrørende landbrug. 
De fandt en yderst forfalden hedegård på 
Julianeheden ved Engesvang. Der var 300 
tønder land, og det hele kostede 14.000 kr.

Den tidligere ejer, en erfaren landmand, 
var kommet til stedet med 32 køer, men 
måtte rejse bort med tomme hænder. 
Egnens folk grinede, da de så de nye ejere. 
- Han er dæleme ikke kaptajn, sagde de, 
for så var han ikke taget her ud! Alligevel 
måtte de tro det, og så kaldte de stedet 
Kaptajnsgaarden.

Caroline Schultz var før sit giftermål 
skuespillerinde og havde gjort lykke i 
ungpigeroller på Casino og Folketeatret i 
København. De nye kulisser på heden var 
revnede for oven og for neden og mang
lede næsten alt. Kun mus og rotter var 
der til rigelighed. Belysningen var en fla
germuslygte, og når kaptajnen, skulle i 
stalden om aftenen og tog den med, sad

fruen i mørke, indtil han kom tilbage.

Senere fandt de en gammel køkken
lampe i laden, og en murer, som hjalp til 
med at udbedre utætheder i murværk og 
tag, kunne få den til at brænde. - Lyser 
den ikke vidunderligt, udbrød fru Schultz 
med glædestårer i øjnene. - Den æ wal 
som en å’en kykenlamp, svarede hånd
værkeren sindigt.

*

Hvordan kunne Schultz’erne overleve på 
Julianeheden? Selv sagde de senere, da 
kårene var bedret: Vi tænkte ikke på, 
at noget ikke kunne gøres. Vi gjorde det 
bare!

I begyndelsen var vanskelighederne 
enorme. Trækkraften, når de tilsandede 
agre skulle piøjes og harves, var et par 
små hvide russerheste. Den første høst af 
300 tønder land kunne være på to små 
vogne. Hønsehold med rugeri slog fejl. Et 
efterhånden betydeligt fårehold, der var 
budt 10.000 kr. for, fik ikter i et lavt kær

26



Sådan så Kaptajnsgaarden ud i 1910

og døde på nær otte. Granerne, som blev 
plantet, stod i stampe i flere år, men der
efter skød de en alen om året.

Men der kom belønning for flid og af
savn. Markerne blev givtige. Plantage og 
læhegn groede op. Avlsbygningerne ud
videdes. Stuehuset fik sit »tårn«. Husdyre
nes antal øgedes.

De resultater, familien Schultz opnåede 
på Kaptajnsgaarden i løbet af en menne
skealder, kan også aflæses ved at betragte 
folkeholdet, som i 1937 var en forvalter, 
to piger og fem karle.

Nævnes bør Kaptajnsgaardens store 
frodige og engang velholdte have, som 
blev et eksempel til efterfølgelse og gav 
mange på egnen mod til at forskønne 
deres hjem med læbælter og planter. 
Caroline Schultz lagde grunden til den på 
det bare flyvesand.

I begyndelsen samlede hun kartoffel
toppe og bredte dem ud foran huset, og 
når hun så et muldvarpeskud, bar hun det 
hjem i sit forklæde og lagde det ovenpå. 
Hun gjorde det bare og tænkte ikke på, 
at noget ikke kunne gøres ... hk
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Fåreflok i lyngbakkerne ved Kaptajnsgaarden i 1910
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Kvæget i 
Tanzania 
er plaget af 
fluer og tæger
Af arbejdsleder Chr. Lauridsen, 
Hedeselskabet.

I sin 2. artikel fortæller Chr. 
Lauridsen om oplevelser som 
landbrug srådgiv er i Tanzania, 
hvortil han var udsendt af 
DANIDA, Udenrigsministeriets 
afdeling for teknisk samarbejde 
med udviklingslandene.

Han skildrer især den side af 
kvægbruget, der er vendt mod 
bekæmpelsen af de sygdomme, 
som påføres kvæget sammen 
med insektbid. Dertil kommer 
de europæisk kendte kvægsyg
domme.

Ved at læse artiklen kan en 
dansk landmand nok få kulde
gysninger ved at forestille sig, 
at han skulle holde kvæg under 
de samme vilkår.

- Den 18. januar 1970 forlod vi for 
anden gang Vestjylland med Tanzania 
som mål. Det var en tidlig morgen, 
gravmørkt, og ude var det en for
rygende snestorm, der selvsagt gjorde 
os betænkelige: kunne vi nå frem 
tids nok til flyets afgang fra Stauning

flyveplads? Dog, efter et par telefon
samtaler med såvel Kastrup som 
Stauning gav vi os skæbnen i vold, 
forlod vore dejlige varme stuer og 
begav os på vej mod lufthavnen 
eskorteret af sneploven fra Rækker 
Mølle. Hvad skulle de næste 2 år mon 
bringe?

Det var unægtelig en brat over
gang, da vi den følgende dags middag 
i 35 graders Celcius steg ud af flyve
maskinen i Dar es Salaam. Vi tog 
skyndsomt ind på et kendt hotel i 
byen, hvor vi godt trætte af de sidste 
dages hektiske strabadser undte os 
selv en hvil i et luftkonditioneret 
rum. Men i tankerne var jeg allerede 
i fuld gang med de mange ventende 
opgaver og besluttede samme efter
middag at begive mig til landbrugs
ministeriet. Det blev en hyggelig 
oplevelse. Man havde vel ikke været 
helt sikker på, at jeg ville vende til
bage, men tilsyneladende havde af
delingen alligevel satset så meget på 
muligheden, at mit skrivebord nær
mest bugnede af ubehandlede sager,

A

Chr. Lauridsen
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Trykforstøvet sprøjtning med tæger. Læg mærke til »puklen«, som det indfødte kvæg 
har.

som jeg øjeblikkeligt måtte sortere i 
hastesager, sager under overvejelse 
og sager, der kunne vente.

Da jeg lidt senere genså mine med
arbejdere ude på gangene, blev jeg 
mødt med den for Afrika så charme
rende spontanitetsfølelse, som går ud 
på helt at vise sin glæde i form af 
omfavnelser, danse rundt, slå én på 
byggen samt spørge og snakke i mun
den på hinanden, en velkomstmod
tagelse, der var det bedste start
grundlag for løsning af de mange 
ventende problemer. Og det var 
samtidig et slående bevis på, at hvis 
den personlige kontakt er til stede, 
findes der ingen skillelinier mellem 
sort og hvid, og det er en uvurderlig 
følelse og ballast at have i sit daglige 
arbejde.

Kvæget døde af sovesyge
Jeg brugte foroven betegnelsen

hastesager, der i en afrikansk afde
ling for husdyrbrug sædvanligvis be
tyder, at det vil få store økonomiske 
konsekvenser, hvis der ikke øjeblik
keligt gribes ind. Man har i alle tro
peområder en lang række kvægsyg
domme, som er ukendt under nordi
ske himmelstrøg. De fleste af disse 
sygdomme spredes fra dyr til dyr 
ved insektbid. Der tænkes her især 
på tstsefluer og tæger, der er skyld 
i de fleste kvægdødsfald i Afrika.

For nu at blive ved tstsefluen var 
den et af de første alvorlige proble
mer, jeg mødte i Afrika. Mine for
gængere havde i mere end 2 år kæm
pet en fortvivlet kamp mod ukendte 
årsager til en række dødsfald i kvæg
besætningen på et nyoprettet kvæg
brug, og man var kommet til den 
konklusion, at dødsfaldene måtte 
skyldes giftige planter, især en be
stemt art, der i stor mængde fandtes
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i området. Hollandske laboratorie
prøver havde endvidere påvist, at 
giften fra denne plante var absolut 
dødbringende.

Og her var vi netop ved sagens 
kerne. Jeg gennemtravede området 
på kryds og tværs uden at finde en 
eneste af disse giftplanter, som var 
rørt eller afbidt af kvæget. Den 
kendsgerning tillod mig derfor at gå 
imod den almindelige antagelse, at 
dødsfaldene skyldtes forgiftninger.

Jeg søgte derfor kontakt og alliance 
med en vesttysk professor i protozoi- 
ske sygdomme, og vi bestemte os for 
en øjeblikkelig blodprøvning af hele 
besætningen. Resultatet var interes
sant, men chokerende: 60 pct. af prø
verne viste trypanosome infektioner 
(sovesyge på grund af tstsefluestik), 
hvilket krævede en lynhurtig aktion. 
Ydermere kunne vi i mikroskopet 
typebestemme trypanosome-arten, 
der for kvægets vedkommende nor
malt drejer sig om 3 arter: Tstse 
brucei, T.-vivax og Tstse congolence. 
Sidstnævnte art tegner sig for de fle
ste dødsfald, men de andre arter er 
sandelig også farlige.

Kan bringes under kontrol
Vaccination blev omgående fore

taget på hele besætningen med et 
tysk medikament kaldet Berinil (3,5 
mg/kg legemsvægt) med den hensigt 
at rense blodet totalt for parasiter og 
protozoer. Fem dage senere gentoges 
vaccinationen, men denne gang med 
et forebyggende middel, Samorin (0,5 
mg/kg legemsvægt). Vi enedes ligele
des om at holde besætningen under 
skarp kontrol indtil videre. Revacci
nationen blev derfor foretaget med 
10 ugers mellemrum året ud, og det 
var med stor lettelse og tilfredshed 
i sindet, vi da kunne konstatere døds
faldenes ophør. Tstsefluen i området

var nu helt bragt under kontrol, my
ten om de giftige planter aflivet, og 
et ministerielt regulativ om tvungen 
revaccination hver 10. uge blev ud
stedt.

Det er for øvrigt interessant at se 
blodprøverne med tstse under mikro
skopet. Protozoerne er fiskelignende, 
og selve sygdomsforløbet minder om 
anæmi. Det skulle måske understre
ges, at vaccinationsintervallet kan 
variere fra egn til egn i forhold til 
højdeniveauet. Kommer man op i 
2000 meters højde, er 2 årlige tstse- 
vaccinationer sandsynligvis tilstræk
keligt. Kvægtransporter må også 
planlægges med omhu, hvis turen 
går gennem tstseområder. Vaccinatio
ner bør da finde sted, før rejsen på
begyndes, og kvæget må et par uger 
i karantæne, når det kommer frem 
til bestemmelsesstedet. Forenes ube
handlede dyr for tidligt med kontrol
lerede dyr, kan flere års sygdoms
kontrol være ødelagt i løbet af få 
dage.

Geder som led i bekæmpelsen
Med øvelse og erfaring er det i 

øvrigt let at udpege de angrebne dyr. 
Den måde, de bevæger sig på, deres 
hårlag og mange andre småting, er 
så typiske. Det er derfor af største 
vigtighed altid at have tilstrækkeligt 
med vaccine til rådighed for hele 
besætningen, så man til enhver tid 
er i stand til at gribe ind, hvis et 
angreb skulle komme før beregnet. 
Det kan ruinere et projekt totalt, 
hvis man først skal til at se sig om 
efter vaccine, når kvæget er begyndt 
at dø.

Kvægets sovesyge er nær beslægtet 
med sovesygen, der angriber menne
sker. Da fluens flyveradius er be
grænset til ca. IV2 km, er det af stor 
forebyggende virkning at rydde et
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Kvæget er blevet dyppet i et bassin, før det skal til tægekontrol.

bælte rundt om de nye projekter i en 
bredde af IV2 til 2 km fulgt op af en 
sprøjtning fra luften af det inden for 
bæltet resterende areal. Med denne 
foranstaltning i forbindelse med den 
obligatoriske vaccination er man i 
stand til at kontrollere tstse-angrebet.

Vedligeholdelse af tstsebælter kan 
foregå ved at lade geder afgræsse 
arealet, idet de praktisk talt er im
mune over for tstsestik. Bælterne kan 
også holdes rene som almindelige 
brandbælter eller eventuelt kultive
res.

Tæger også en svøbe for kvæget
Som nævnt hører tægerne med til 

kvægbrugets største svøber i Afrika. 
For det første er de uappetitlige, og 
dernæst er de årsag til en lang ræk
ke alvorlige kvægsygdomme, som i 
ubehandlede tilfælde altid vil med
føre døden. Den mest udbredte af 
disse sygdomme kaldes østkystfeber

og er, som navnet antyder, en feber
sygdom, der generelt har samme 
sygdomsforløb som den voldt af tstse- 
fluen.

En erfaren kvægmand er ikke i 
tvivl om diagnosen. Sygdommen vi
ser sig i form af hævede lymfekirt
ler, film på øjnene samt åndedræts
besvær. Kommer man tidligt nok 
med behandlingen, lykkes det i en
kelte tilfælde at redde dyret ved en 
indsprøjtning med Auromycin, men 
som for tstsefluens vedkommende er 
det det forebyggende arbejde, som er 
mest betydningsfuldt.

Obligatoriske kvægbade er prak
tisk talt det eneste middel mod be
kæmpelse af tæger. Tægens livsløb 
former sig på den måde, at de sultne 
tæger kravler op i en passende højde 
enten i højt græs eller buske og lader 
sig så, når det græssende kvæg går 
forbi, falde ned på dyrene for at suge 
sig mætte. Efter at blodsugningen er
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tilendebragt, falder de fyldte tæger 
til jorden igen, og forløbet kan gen
tages.

Badene bevirker, at tæger, der fin
des på dyrene, bliver dræbt, og at der 
på hårlaget afsættes et beskyttende 
lag gift, som vil dræbe tæger, der 
senere sætter sig på dyrene. Da ud
viklingen af tæger er kontinuerlig, 
og da det beskyttende lag kun har en 
begrænset virkning, er det nødven
digt at foretage badningen ofte - i de 
mest udsatte distrikter hver 5. dag. 
Mest almindelig er dog en ugentlig 
dypning, som det i dagligt sprog be
nævnes, men som for tstsekontrollens 
vedkommende kan intervallet forøges 
i forhold til højdeniveauet.

Man vil sikkert kunne forstå, at 
velplejede og fornuftigt af græssede 
græsmarker også vil være et vigtigt 
let i tægebekæmpelsen. Staten gør et 
stort arbejde for at udvikle tæge
bekæmpelsen. Samtlige statslandbrug 
har derfor indført obligatoriske bade 
for på den måde at lære deres om
givelser at følge efter.

Også problemer, når for mange 
dyr overlever!

Oprindeligt skulle de frie bønder 
betale 10 øre pr. gang for hvert styk
ke kvæg dyppet, hvilket med maksi
malt 2 dypninger pr. uge vil beløbe 
sig til ca. 10 kr. pr. dyr pr. år. Denne 
afgift er nu bortfaldet for at stimu
lere interessen, og landbrugsministe
riet har stillet midler til rådighed for 
opførelse af kommunale kvægbade 
rundt om i Tanzania (foreløbig 500). 
Med opsamlingsfolde, fodbade og 
tørreplatform koster de ca. 20.000 kr. 
pr. stk., men pengene er godt givet 
ud.

Det har dog den sideeffekt i over
gangsperioden, at Tanzanias samlede 
kvægantal i de senere år er forøget

kraftigt på grund af færre dødsfald, 
og det kan få uheldige konsekvenser 
i form af overgræsning og dermed 
fare for erosion, hvis man ikke sna
rest får den almindelige bonde til at 
justere sin besætningsstørrelse i for
hold til græsningsmuligheden.

Man vil her erindre min første 
artikel, hvor jeg nævnte velstands
målingen i form af stykker kvæg. 
Men også på dette område yder Tan
zania en fortjenstfuld indsats ved ud
stationering af landbrugsteknikere i 
landsbyerne, og det er mit indtryk, 
at de lokale bønder er ved at lære det 
nye. Det er jo heller ikke så let at 
indføre nye metoder i Danmark.

Af andre alvorlige sygdomme be
fordret af tæger skal lige nævnes 
vand i hjertet, rødt vand (blod i uri
nen), anaplasmosis (anæmi) og man
ge andre. På toppen af alle disse er 
der også en del bakteriesygdomme, 
som f. eks. miltbrand, som dog fuldt 
kontrolleres ved årlige vaccinationer. 
Kvægpest er også vidt udbredt, og 
store statskampagner mod den med 
gratis vaccinationer finder årlig sted. 
Endelig er der også vore hjemlige 
kvægsygdomme at kæmpe imod så
som tuberkulose, smitsom kalvekast
ning og mund- og klovesyge. I alle 
disse forhold tilstræbes der også kon
trolforanstaltninger i form af blod
prøver og vaccinationer.

Men generelt må det siges, at Tan
zania gør sit bedste, og det er vort 
håb, at de nye demonstrationsbrug 
vil få en stor indflydelse på frem
tidens landbrug i Tanzania.

Fredning af finsk ødemark
500.000 ha i det nordøstlige Finland fore
slås fredet som naturparker. Et område på 
1 mill, ha deles i 6 zoner. Der bliver ad
gang' til at drive skovbrug i de tre - resten 
kommer ind under naturpark-planerne.

32



Juleaftensdag 1972 
høstede han ikke

- Jeg vil gerne se den slags redskaber, 
mine fire bedsteforældre benyttede, og 
prave at danne mig cl billede af det Iand- 
mandsliv, de havde levet op til århundred
skiftet, før de forlod Danmark, sagde den 
23-årige argentiner Erik Rybner, da han 
for nogen tid siden besøgte Hedeselskabet 
i Viborg for at se dets museum.

Erik Rybners far og mor er født i Ar
gentina, men som sagt af danske forældre, 
og forbindelsen til Danmark er stadig le
vende. Eriks far og tre farbrødre har ar
bejdet i Danmark op til fire år. De tre 
lærte landbrug, den fjerde blev mekani
ker.

*
Enrique, som Erik kaldes i Argentina, 

kom til Danmark i foråret 1972 og fik job 
som jord- og betonarbejder ved en motor
vej nær København. I efteråret blev han 
elev på Gymnastikhøjskolen ved Viborg, 
og det er hans hensigt også at få et kursus 
i kvægavl og gødningslære, før han rejser 
hjem til Argentina.

Disse kundskaber kan Erik drage fordel 
af, da hans familie er landmænd og bosat 
i det »danske« område syd for Buenos 
Aires. Hans hjemsted er Cascallares nær 
den større by Tres Arroyos. Den ensidige 
kornproduktion, som før kendetegnede 
landbruget her, suppleres nu med opdræt 
af kødkvæg, fortrinsvis Aberdeen Angus, 
men også Korthorn og Hereford. Hvis en 
familie skal have en tilfredsstillende leve
fod på basis af de nævnte produktions
grene, er et areal på mindst 500 ha en 
forudsætning.

*

I Argentina falder jul og kornhøst sam
men, og den mest hektiske høstperiode er 
sidst i december. Da sover den argentin
ske landmand på albuerne. I de dage skal 
han sikre sin eksistens et år frem i tiden. 
Hans blik afsøger ofte horisonten. Det, han 
frygter, er tegn til ødelæggende hagl
storme.

Ofte er Erik træt og mødig steget ned 
af mejetærskeren ved 20-tiden juleaften, 
lidt tidligere end sædvanlig, og mens luf
ten stadig er hed med 30-40 Celcius-gra- 
der. Middagen er oftest spidstegt lam eller 
grillstegt oksekød. Det danske islæt, risen
grøden, spises som dessert kold fra køle
skabet og med rødvin til. Bedsteforældre
nes sangglæde er stærkt modereret hos 
den unge generation, som hellere lægger

en plade med danske sangtekster på 
grammofonen og lytter til. Nattesæde bli
ver der ikke juleaften. Den følgende dag 
purres »høstkarlene« ud ved 4-5-tiden, så 
de kan have maskinerne startklare, når 
duggen letter. Bliver det en sjælden gang 
regnvejr i julen, synes de yngste med
hjælpere, at det er en »glædelig jul«.

Ét var dog sikkert, da Erik under sit 
Danmarks-ophold kom til den 24. decem
ber: Han skulle ikke på høstarbejde jule
aftensdag eller de følgende dage. Af gam
mel vane sov han uroligt, men gav det 
danske juleknas noget af skylden,

Kun en af Eriks bedsteforældre, hans 
morfar Peder Jespersen, som er fra Vide
bæk, er i live. Hans farmor Ane Gunde- 
sen, som blev gift med Chr. Rybner fra 
Skanderborg-egnen, tilhører den vidt for
grenede Gundesen-slæg't fra Billum ved 
Varde. Omkring århundredskiftet rejste 
mange af dens medlemmer til Argentina, 
men med de tilbageblevne, blandt andre 
nu afdøde kreditforeningsdirektør Peder 
Gundesen, Billum, og uddeler Gunde Gun- 
desen, Askov, var der ubrudt forbindelse.

*
Det er længe siden, at Hedeselskabets 

museum har haft en gæst, der var mere 
interesseret i det, han så, end den unge 
argentiner, og det strejfede undertegnede, 
mens vi så på samlingen vedr. drænvirk
somheden, at udvandring ikke kun har 
drænet det danske samfund for mange 
værdifulde borgere. Vi har også mistet 
deres opvakte efterkommere. Godt, at de 
nu og da besøger os som arbejdende og 
fortidssøgende gæster. hk

"fV
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i

Erik Rybner er under sit Danmarks-besøg 
ledsaget af sin argentinske kæreste Bea
trice Flensborg, som også har danske for- 
fædre.

33



Læplantning 
er en
samfunds
opgave
Livlig debat om spørgsmålet ved 
læplantningsmødet i Varde.

- Læplantning bliver med en vis ret kaldt 
et grundforbedringsmiddel, der dog ikke 
forholder sig på samme måde som merg- 
ling, kalkning og dræning. De »gamle« 
plantningsforkæmpere var, og er, ofte og
så naturelskere og måske - uden at vide 
det - foidøbere for den opfattelse, som i 
nutiden gør sig gældende indenfor natur
fredningsbestræbelserne. Man kan undre 
sig over, at der er så lidt interessefælles
skab mellem landbrugerne, der forvalter 
den største del af naturen, og frednings
folkene, som ønsker at bevare den. Kan 
det være, fordi man endnu ikke har lært 
at tale sammen? spurgte formanden for 
Læplantningsudvalget for Ribe Amt, gård
ejer Jens Henneberg, Kvong, ved det år
lige læplantningsmøde i Varde den 25.

Village of Sveden i Japan 
- et milliard-projekt
Den største eksportordre, som noget svensk 
firma til fremstilling af huse nogensinde 
har fået, er blevet underskrevet i Tokyo. 
Det er selskabet Toringehus, der har fået 
bestilling på 250 svenskbyggede fritids
huse, en ordre, der sandsynligvis følges af 
en mere på 750 huse.

Husene skal opføres i et rekreativt om
råde i de japanske alper i løbet af 5 år, 
og udgifterne anslås til 780 mill, svenske 
kr. Svenskerne er imponeret af projektet, 
for de har ikke selv været i stand til at 
opføre så dyre byer.

januar. Det havde samlet stor tilslutning.
Hedeselskabet havde i læplantnings- 

laugene Jernvedlund, Grindsted, Lintrup 
og Vilslev ryddet 70 km gamle læhegn, 
plantet 295.000 planter i 3-rækkede læhegn 
og holdt 490 km læhegn rene. Medlemmer, 
der selv planter, har søgt tilskud til 34.000 
planter.

*
Skovrider K. Brandt, Hedeselskabets 

Skovfrøcentral, Nr. Borup ved Skals, talte 
derefter om »Fremavl og forædling af 
træplanter med særligt henblik på læ
plantning«. Han sagde, at de metoder, man 
anvender i forædlingsarbejdet inden for 
skovbruget i mange tilfælde med fordel 
vil kunne bruges for de plantearter, der 
nu anvendes i de blandede løvtræbælter 
i læplantningen.

Ved lysbilleder demonstreredes, hvad 
man vil kunne forvente at nå frem til 
gennem en større eller mindre forædlings
indsats samtidig med, at der oplystes om 
konkrete arbejdsopgaver, der var taget op 
ved et samarbejde mellem det under 
Landsudvalget for Læplantning nedsatte 
træartsudvalg, Studsgaard Forsøgsstation 
Og Hedeselskabets Skovfrøcentral.

For træarterne eg, elm, tjørn, røn, el og 
birk er foretaget besigtigelse af en række 
bevoksninger med henblik på at finde 
frem til de bedst egnede frøkilder. I de 
udvalgte bevoksninger foretages indsam
ling af frø til praktisk brug og indsamling 
af frøprøver som grundlag for en afkoms
bedømmelse.

Til brug for den fremtidige frøforsyning 
anlægges i tilfælde, hvor metoden fore
kommer hensigtsmæssig, fremavlskulturer 
af selekteret materiale, idet der ved selek
tionen tages hensyn til egenskaber af be
tydning for læbælternes udvikling og for 
disses indvirkning på landskabet.

*
Derefter fulgte en livlig forhandling. 

Skovrider B. Steenstrup, Viborg, sagde, at 
landmændene skal prøve at overbevise de 
bevilgende myndigheder om, at det kan 
betale sig at investere i læhegn, da det 
også er af samfundsmæssig betydning. De 
flerrækkede hegn vil kunne formes, så 
også fredningsmyndighederne kan blive 
tilfreds med dem.

Lykke Sørensen, Varde, efterlyste mere 
kontakt mellem fredningsmyndigheder og 
landmænd.
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Holger Vesterager, Grindsted, sagde, at 
tilskud let opnås til volleybold, men ikke 
til læplantning, og at det var frednings
planudvalgets opgave at fremme læplant
ningssagen.

Frode Olesen, Skanderborg, ville have 
læplantningsnavnet ændret til naturfor
valtning. Landmændenes forståelse for 
naturforvaltning er større end frednings
planudvalgenes. Et Vestjylland uden læ 
vil stagnere til et vindpisket og mindre 
miljøvenligt landskab.

Afdelingschef, skovrider Søren Grosen, 
Viborg, forudså, at det i fremtiden vil 
blive Hedeselskabet, som skal udføre læ
plantningen, da landbruget på grund af 
arbejdskraftmangel ikke selv får tid til at 
plante.

Andreas Heick, Hejnsvig: Har vi land
mænd i stedet for at betragte læplantnin

gen som en samfundsopgave lullet os til ro 
med, at det kun vedkommer os, og at vi 
skal være ene om at indramme landet? 
Samfundet må forstå, at det som helhed 
skal være med, og det virker forstemmen
de, at hverken stat eller amt er til at råbe 
op i det spørgsmål. - Andreas Heick tak
kede Hedeselskabet for dets utrættelige 
kamp for læplantningen og for den ny
tænkning, det har bragt for dagen i for
bindelse med læet.

Erik Rosenstand, Sdr. Fårup, mente, det 
ville blive en uheldig praksis, hvis staten 
opdagede, at amterne ville overtage støt
ten til læplantningen. - Flere i forsamlin
gen opponerede ved at påpege, at det var 
småbeløb, det drejede sig om, og at det 
ville komme den lokale egn til gode.

Stiftamtmand M. Edelberg, Ribe, deltog 
i debatten med et indlæg om landbrug og 
fredning, hvilket vi bringer særskilt.
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I forbindelse med et møde i Grindsted i sommeren 1971 så folketingsmedlemmer på 
læhegn og udtrykte stor forståelse for læets betydning. Men deres velvilje har ikke 
kunnet udløse større tilskud fra staten til læplantning.
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Pioner-indsats 
for at få flere 
småsøer
Skovrider Sven Larsen, Tolne, 
har fået anerkendelse fra 
Dansk Jagtforening

Det var Hedeselskabets skovrider 
Sven Larsen, Tolne i Vendsyssel, der 
som en af de første her i landet slog 
til lyd for etablering af småsøer og 
samtidig gik foran med et godt eks
empel, da han for mere end en halv 
snes år siden fik skabt den smukke 
og beundrede sø i Tolne skov.

For sin indsats, der også er kom
met svømmefuglene til gode, har 
Sven Larsen for nylig modtaget tak 
og anerkendelse fra Dansk Jagtfor
ening, hvis formand er skovrider, dr. 
agro. Kjeld Ladefoged, Århus.

Også Jagtrådet har støttet bestræ
belserne for at lave søer. Det sker 
sædvanligvis, hvor mulighederne for 
afvanding er udtømt, eller hvor ejer
ne blot foretrækker et vandareal. 
Som tilskyndelse til anlæg af kun
stige søer og damme bevilgedes i 
1967 af Jagtfondens midler godt
gørelse af projekteringsudgifter, så
fremt anlægget blev fuldført og på 
betingelse af, at Hedeselskabet fore
tog projekteringen. Denne ordning 
ændredes i fjor til, at der i 3 år be
vilgedes 15.000 kr. årligt af fondens 
midler som tilskud til projektering

og tilsyn med arbejdets udførelse. 
Tilsynet er medtaget som tilskuds
berettiget for at sikre sagernes rette 
behandling for vandløbsret, fred
ningsplanudvalg og fiskeriministe
rium samt arbejdets udførelse efter 
den godkendte plan. Dog er der sket 
det siden, at kun den første tredjedel 
af bevillingen har kunnet benyttes, 
eftersom regeringens bekendte spare
kniv har skåret de sidste 2 gange 
15.000 kr. væk.

Det er distriktsbestyrer J. Alsted, 
Viborg, som har ledet Hedeselskabets 
virksomhed med projektering af 
kunstige søer, og han oplyser, at sel
skabet indtil nu har lavet udkast til 
80 søer, og at der i alt, med og uden 
Hedeselskabets medvirken, forment
lig er skabt 150-200 småsøer, for
trinsvis i Jylland, hvor landskabet 
især indbyder til det.

Skovrider Sven Larsen skrev for 
netop 10 år siden en artikel i Hede
selskabets Tidsskrift med titlen »Af
vanding med modsat fortegn«, og 
heri er der synspunkter, som også 
kan interessere i dag. Vi citerer der
for nogle afsnit af artiklen:

- Der har været talt så meget om, at en 
hel del af vore moser og lave arealer for
svinder i forbindelse med afvandinger og 
indvinding af landbrugsarealer, og at der 
derved sker en formindskelse af vore 
svømmefugles yngle- og eksistensmulig
heder. Dette er vel nok rigtigt, men be
høver det at være uigenkaldeligt? Kan 
der slet intet gøres?

Undertiden har der været talt om at 
flytte skove fra særlig god landbrugsjord 
ud på ringere jord landbrugsmæssigt set. 
Denne tanke kan også og måske lettere 
realiseres, når det drejer sig om vand
arealer. Det kan ske hurtigt og i mange 
tilfælde uden særlig stor bekostning.

Vand har jo den tilbøjelighed, at det
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vil løbe nedad, og det gør det for så vidt 
gratis, og vandet er ligeglad med, om det 
skal løbe en omvej eller ej, og tiden det 
tager, er vandet også ligeglad med.

Vort overfladevand leder man sædvan
ligvis sporenstregs ud i vandløbene og 
disse igen så lige som muligt ud i havet. 
Det er egentlig for lidt glæde at få af den 
kostbare gave, som ferskvandet er. Ønske
ligt var det, om vandet i det omfang, det 
er foreneligt med andre interesser, passe
rede en perlekæde af funklende søer.

Vel. Det er i de fleste tilfælde ugørligt, 
men der findes utallige detailmuligheder, 
hvor man godt kunne lade vandet raste 
lidt på vejen og derved skabe små eldo
radoer for fauna og flora.

*
Som tidligere »vandmand« har jeg væ

ret med til, at man har gjort sig store

anstrengelser for at få tømt selv små 
isolerede lavninger for vand. Det har sik
kert også været rigtigt, hvor det har drejet 
sig om at rationalisere landbruget, men 
jeg kender også tilfælde, hvor man kæm
per en fortvivlet kamp for at opnå en 
rimelig afvanding på sådanne steder. Jeg 
tænker her på grænsetilfældene, hvor den 
tekniske mulighed og den økonomiske 
forsvarlighed tørner sammen og giver et 
dårligt kompromis. Hvor ville det hygge 
at stoppe de gamle afløb og lave en stille 
sø igen.

Den simpleste form er at lave en ikke 
tømmelig sø, og den vil lettest kunne 
skabes, hvor man har en lavning eller 
slugt med en vandførende grøft. Terrænet 
må ikke falde for stærkt - helst ikke over 
2 pct. - da en eventuel sø da ville blive 
for lille. Jo fladere terrænet er, jo større
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Sven Larsen ved sin sø i Tolne skov. De fredede Tolne bakker ses i baggrunden.
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sø kan der blive ved en rimelig vandstand. 
Her skal man selvfølgelig påse, at man 
ikke skader eventuelle naboer ved at 
hæve vandstanden så meget, at det vil 
hindre deres normale afløb fra dræn og 
lignende. Man skal altså helst lave søen, 
så det sker helt på egen grund.

Vil man af fiskerimæssige grunde have 
en tømmelig sø, må der etableres en munk 
til afløb, og det er en del mere komplice
ret, men så har man jo også muligheden 
for med mellemrum at kunne affiske søen 
helt.

Apropos fisk, så er det min erfaring, at 
bækørreden kan leve i de fleste søer med 
blot lidt gennemløb. Den er hårdfør, men 
man skal ikke sætte for mange ud ad 
gangen, da de så vokser for lidt og for 
langsomt til.

Når jeg vover mig ud med denne artikel, 
skyldes det blandt andet, at der fra jagt
foreningerne har lydt mørke toner om 
fremtidsudsigterne for ånde- og vadefugles 
levevilkår på grund af den fremadskriden
de afvanding. Og indrømmes må det, at 
mange naturværdier har måttet vige for 
kultivering, og dette er et forslag om at 
bygge nye ynglelokaliteter op som erstat
ning for det, der gik tabt. Jeg tænker her 
ikke så meget på plantagearealerne, som 
for det meste er skabt på relativ tør bund, 
men på utallige arealer rundt omkring i 
Jylland og ikke mindst i vesteregnene, 
hvor dyrkningsværdien ikke er så stor, og 
her er jeg sikker på, at Hedeselskabet 
ligger inde med værdifulde oplysninger 
om muligheder og vil være villig til at 
medvirke.

Poulsen har været medlem af repræsen
tantskabet siden 1947 og var valgt i Ros
kilde amt. Han omfattede Hedeselskabets 
virksomhed med stor interesse og svigtede 
aldrig årsmødeme, heller ikke mødet i 
Skjern i fjor.

P. M. Poulsen var født i Salle ved Ham
mel. Før århundredskiftet kom han til 
Sjælland, blev gift, og i 1910 forpagtede 
han Frihedstoft i Jersie af sin svigerfar. 
Syv år senere købte han gården og var 
aktiv landmand indtil for få år siden.

Mange tillidshverv blev i tidens løb be
troet P. M. Poulsen. I 12 år var han med
lem af sognerådet, deraf de fem som sog
nerådsformand, medlem af amtsrådet i 9 
år, formand for Tune landboskole i 25 år, 
i 40 år repræsentant for Den almindelige 
Brandforsikring for Landbygninger, og 

Medlem af Hedeselskabets repræsentant- for 2 år siden fratrådte han som vurde-
skab, gårdejer P. M. Poulsen, Jersie, døde ringsmand for Landkreditkassen. P. M.
først i januar i en alder af 92 år. P. M. Poulsen var Ridder af Dannebrogordenen.
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P. M. Poulsen

40 år ved Hedeselskabet
Følgende medarbejdere har nævnte dato 
været ansat ved Hedeselskabet i 40 år:

14. marts: Overkonstruktør Kaj Nøhr, 
Viborg.

15. april: Konsulent S. P. Sørensen, Vi
borg.
15. maj: Skovrider C. G. Bech, Slauggård, 
Vorbasse.

15. maj: Distriktsbestyrer Svend Aagaard, 
Viborg.

1. juli: Distriktsbestyrer Jens F. B. Bæk- 
gaard, Nykøbing F.

1. august: Distriktsbestyrer Nic. Jesper
sen, Aabenraa.

15. oktober: Ingeniør Carl O. Jensen, 
Tønder.

1. november: Distriktsbestyrer Johannes 
Bjerregaard, Tønder.

1. november: Forstassistent N. Nielsen, 
Ilskov, Sunds.
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Besøg fra Malawi 
hos Hedeselskabet
Rådgiver for Malawis landbrugsministe
rium og leder af store kultiveringsopgaver 
i sit afrikanske hjemland, Richard R. 
Mbowera, har i forbindelse med et 8- 
måneders kursus på u-landshøjskolen i 
Holte besøgt Hedeselskabet i Viborg for 
blandt andet at få indsigt i kultivering af 
udyrkede områder.

Malawi blev uafhængig i 1964. Landet 
dækker et område på 119.310 km2 og har 
4,1 mill, indbyggere. Nationalproduktet 
udgør 61 dollars pr. indbygger. Opdyrk
ningspro jektet, hvor Richard Mbowera 
skal lede og rådgive, ligger ved Malawi- 
søens vestbred, ca. 1 mill, ha, hvorpå der 
skal rejses familiebrug.

Mbowera var derfor særlig optaget af, 
hvilke traktorer og maskiner der benyttes 
af det mindre landbrug i Danmark. Det 
var der lejlighed til at iagttage under et 
besøg hos landmændene på den tidligere

Poul Arkner og R. Mbowera under besøget 
på Bittegaarden.

Sdr. Vium hede. Desuden fik han indblik 
i husdyrholdet og i, hvorledes låneforhol
dene er for danske landmænd.

Under besøget hos Hedeselskabet i Vi
borg blev der formidlet kontakt mellem 
Mbowera og hans tidligere chef Poul E. 
Arkner, der som Verdensbankens repræ
sentant har besøgt adskillige lande og 
blandt dem også Malawi. Arkner er for 
nylig vendt hjem til Danmark og nyder 
sit otium på Bittegaarden i Assing ved 
Kibæk. J. K. Øvig.
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Den 11. juli 1913 sendte A.G., en islænder, som var på besøg i Danmark, dette kort med 
Viborg-motiv hjem til »Kære Dora min« i Reykjavik. En dansker, som i sommer var på 
Island, fik kortet, og via skovrider og godsforvalter C. Dalgas, Ruds Vedby, er det hav
net hos Hedeselskabet. Det ses af billedet, at Hjultorvet i Viborg dengang havde sten
pikning, og at indgangen til Hedeselskabets hovedbygning endnu ikke var flankeret af 
de to statuer af Morville og Liittichau.
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Mere der samler 
end skiller folk 
fra landbrug 
Hedeselskab og 
landskabspleje

Ved læplantningsmødet, som Læplant
ningsudvalget for Ribe Amt holdt i 
Varde den 25. januar, deltog stiftamt
mand M. Edelberg, Ribe, i debatten 
med et indlæg om landbrug og fred
ning. Han sagde bl. a. følgende:

- Da fredningstanken først opstod, dre
jede det sig om kæmpehøje og andre for
tidsminder, om enkeltstående træer, om 
arealer med sjældne planter o. lign. For 
landbrugeren, der måtte arbejde strengt 
og ofte udvise stor nøjsomhed for at skaffe 
sig og sin familie til livets ophold, kunne 
disse fredningsforanstaltninger sjældent 
frembyde den store interesse, men snarere 
føles som et irriterende indgreb i hans 
ejendomsret og frie dispositionsmulighe
der, noget, der havde interesse for specia
lister, men ikke for den bredere befolk
ning.

Ikke mindst i løbet af de sidste årtier 
har den almindelige opfattelse både i by 
og på land ændret sig en del. Det hænger 
vel sammen med, at alle gennem masse
medierne har fået en hidtil ukendt orien
tering om samfundsproblemer og fået 
interessen vakt for meget, der ikke tid
ligere optog sindene så stærkt. De øgede 
muligheder for at komme omkring både 
her i landet og i udlandet, den større fri
tid, som mange mennesker har, landets 
overgang fra et landbrugssamfund til et 
industrisamfund og byernes dermed føl
gende vækst, befolkningstilvæksten, foru
reningsproblematikken etc., alt medvirker 
til at skærpe interessen for, hvorledes 
naturen forvaltes.

Samtidig er målsætningen ændret; det 
gælder nu om at værne naturen som hel
hed, omend naturligvis i særlig grad i de 
områder, der kan karakteriseres som sær
ligt værdifulde eller attraktive, og som 
søges henført under begrebet naturpark. 
I Danmark er det dog nok så svært at af
grænse naturparker, idet landet som hel
hed er meget afvekslende. Man tænker 
blot på, hvad den meget lange kystlinje 
betyder. Det må også erindres, at en me
get storslået, men ensformig natur, f. eks. 
heden, marsken eller vadehavet, kan gøre 
et stærkt og værdifuldt indtryk også på 
den, der måske ikke vil bryde sig om at 
have det for øje til daglig.

Danmark er kommet sent med med hen
syn til naturparker. I USA fik man den 
første nationalpark allerede for 100 år si
den, og i en lang række lande i Europa, 
Asien og Afrika er de fuldt indarbejdede. 
Det er karakteristisk, at naturparkerne i 
udlandet som oftest er en folkesag, båret 
oppe af en bred støtte fra befolkningen og 
administreret af organer med betydeligt 
privat islæt.

*

Stiftamtmanden nævnte kort de planer, 
der er om naturparker i Ribe amt, Vester- 
havsparken, Hovborgparken og den nord
lige ende af en Vest-slesvigsk naturpark. 
Endvidere nævntes de værdier, der knyt
ter sig til de uregulerede åløb, der er så 
karakteristiske for Vestjylland. I forbin
delse med planlægningen af Hovborgpar
ken, omfattende de mange store plantager 
omkring Hovborg, fortsættende over 
Randbøl og Egtved-området til Vejle åda- 
len, var der etableret et samarbejde med 
vedkommende skovridere og tillige med 
landbrugets konsulenter med henblik på 
nærmere at bestemme, hvilke arealer der 
fortsat burde benyttes til agerbrug, og 
hvilke der kunne overgå til græsnings
arealer eller til udpræget rekreativ anven
delse.

Man arbejdede med 3 kriterier: Terræ
nets hældning, kulturlagets fugtighedsfor
hold og dyrkningslagets sammensætning. 
Der havde fra alle sider været stor inter
esse for dette samarbejde, der var formid
let af de pågældende kommuners og fred
ningsplanudvalgets planlægningskonsulen
ter (Møller & Wichmann), og det så ud til,
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at der kunne komme ganske frugtbare 
resultater ud deraf.

I virkeligheden var det nok sjældent, at 
landskabsplejebestræbelserne virkelig ge
nerede landbruget. Langt snarere kunne 
man konstatere en fælles interesse. Fra 
landbrugets side var der ikke længere 
samme interesse som før i at opdyrke hver 
stump jord; man måtte i højere grad kon
centrere sig om de nogenlunde reelle area
ler. Fra naturplejeside var man i høj grad 
interesseret i, at arealer, der ikke blev 
dyrket, i stedet blev afgræsset af kreatu
rer eller får. Det gjaldt både hedestræk
ninger, overdrev og enge, de mest kupe
rede terræner etc. Blev disse arealer over
ladt til sig selv, blev de let til krat eller 
morads, som ikke havde stor interesse. 
Å-reguleringerne var jo heller ikke læn
gere det store nummer for landbruget.

*
Hvad specielt læhegn angår, fremhævede 

stiftamtmanden de klart sammenfaldende 
interesser mellem landbruget og land
skabsplejen. Det var fra begge synspunk
ter særdeles ønskeligt, at de gamle ud
levede og triste nåletræshegn blev fornyet, 
og løvtræshegnene tegnede til at blive en 
succes. De var nødvendige for landbruget, 
men tilførte også landskabsbilledet noget 
værdifuldt, selv om de nødvendigvis måtte 
følge bestående skel og veje og begrænse 
udsynet. Fra et landskabsplejesynspunkt 
var det naturligvis ønskeligt, at de ikke

blev alt for ensformige, men blev varieret 
så meget som praktisk gørligt, nærmest 
således, at der blev en etapevis variation 
i hegnets sammensætning.

Det var lige så klart, at man fra natur
plejeside måtte acceptere de landbrugs
bygninger, der var nødvendige. Fra land
brugets side kunne man støtte de fælles 
bestræbelser ved ikke at placere dem for 
udfordrende og ved at benytte diskrete 
farver.

Landbruget gik nu efter indmeldelsen i 
EF ind under helt ændrede afsætningsfor
hold, og det var vel endnu uvist, hvilke 
produktioner der ville blive mest lønsom
me. Man kunne håbe på, at man ikke blev 
tvunget ind i noget alt for ensidigt. Be
stræbelserne måtte gå ud på til eftertiden 
at aflevere et Danmark, der kunne give 
fremtidens beboere lige så rige og varie
rede naturindtryk, som vi selv havde nydt 
godt af. Fra et landskabsplejesynspunkt 
var det ønskeligt, at der foruden de vidt
strakte agre også kunne blive behov for 
omfattende græsningsarealer. Ind imellem 
skulle der så gerne blive plads til lidt søer, 
vandhuller og moser og nogle pletter med 
vilde blomster, hvor jægere, fiskere og 
andre naturelskere fra land og by kunne 
dyrke deres interesser.

Stiftamtmanden sluttede med at appel
lere til fortsat styrkelse af det nære sam
arbejde mellem landbruget, Hedeselskabet 
og landskabsplejefolkene, der i realiteten 
helt overvejende har fælles interesser.

New York’er studerer 
Hedeselskabet
Kenneth Olwig, en ung New York’er, som 
dyrker kulturgeografiske studier ved uni
versitetet i Minneapolis i staten Minnesota, 
har udvidet sit interessefelt til også at 
omfatte Vestjylland.

Han bor for tiden i Danmark og er ble
vet så optaget af de vestjyske egnes histo
rie, at han overvejer at skrive en doktor
disputats om vestjysk kulturgeografi. Ved 
studier i marken som i bøger kom det til 
at stå klart for Olwig, at Det danske He

deselskab var vævet så stærkt ind i det 
jyske historiemønster, at det krævede et 
særskilt studium.

Med bopæl på det internationale studen
tercenter på Hald har han daglig i nogen 
tid besøgt Hedeselskabet i Viborg, hvor 
han flittigt gjorde brug af biblioteket og 
interviewede folk med viden om selskabet 
i fortid og nutid.

Kenneth Olwig er blevet opfordret til, 
når han kommer tilbage til USA, at holde 
foredrag om Hedeselskabet ved årsmødet 
i Society for the Advancement of Scandi
navian Studies, en forening, der har med
lemmer i hele USA.
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Naturværnsinteresser 
- skovbrugets 
muligheder

Interessen for naturværn og det store re
kreationsbehov vil utvivlsomt forstærkes 
yderligere i årene, som kommer, skriver 
rektor Franz Germeten, Oppland Skogskole 
i tidsskriftet NORSK SKOGBRUK.

I en sådan situation har skovbruget mu
ligheder for at vinde en position i folks 
bevidsthed ved at vise en imødekommende 
og aktiv holdning til naturværn og frilufts
liv.

Jeg ser dette spørgsmål i sammenhæng 
med den relativt store tilbagegang, det 
traditionelle skovbrug har haft og utvivl
somt fortsat vil få i vor samfundsøkonomi. 
Den samme tilbagegang gælder den andel 
af folket, som har deres beskæftigelse 
knyttet til skovbruget. Nogle tal vil belyse 
forholdet:

Skovbrugets andel af bruttonationalpro
duktet udgjorde i 1948 3,1, i 1970 1,2 pct.

Andelen i eksportværdien viser i de sam
me år 30 og 13 pct., og ser vi på antallet 
af beskæftigede lønmodtagere, finder vi i 
1950 32.700 og i 1970 9400.

I den samme 20 års periode steg antallet 
af lønmodtagere på landsbasis med 240.000 
til 1,2 mill. Skovbrugets lønmodtagere ud
gjorde i 1970 lige ved 0,8 pct. af alle løn
modtagere. Ejernes egenindsats er ikke ta
get med i tallene.

På denne baggrund ser jeg naturværn og 
friluftsliv som et tilbud, skovbruget bør 
gribe for at styrke sin position. Det vil 
kræve en betydelig indsats at nå frem.

Af økonomiske grunde går der naturlig
vis en grænse for, hvor langt den private 
skovejer magter at pålægge sig restriktio
ner og omkostninger i retning af natur
værn.

Denne grænse bliver overskredet, hvis 
man håndhæver de strenge restriktive på
læg, som naturvæmsloven synes at give 
hjemmel for i paragraffen om landskabs
værnområder. Det må selvsagt føre til

kompensation fra det offentlige under én 
eller anden form.

Ind i en diskussion om erstatning eller 
ikke må vi trække den realitet, at sam
fundet i dag lægger betydelige indskrænk
ninger i råderetten på næsten enhver pro
duktionsvirksomhed. Skovbruget må være 
forberedt på at bære sine. Jeg tror, restrik
tioner i generel udformning vil komme i 
den udstrækning, skovbruget ikke tager 
rimelige hensyn til natur- og miljøværn 
i deres frivillige dispositioner.

Både kost og logi
- Da jeg var ung assistent ved Hede
selskabet, kunne det ske, at vi kom 
vidt omkring, når vi skulle vejlede 
ved plantningerne, fortæller skov
rider P. J. Madsen, St. Hjøllund, der 
for nogen tid siden fyldte 90 år.

- Men folk var flinke og tog sig 
af os. En dag drak jeg kaffe 12 for
skellige steder, og da jeg blev budt 
det 13. sted, sagde jeg, at jeg hellere 
ville have en mellemmad.

En mørk og regnfuld aften kom 
jeg til en ensom gård, hvorfra der 
var over en mil til den nærmeste 
kro.

- Du kan da godt overnatte hos os, 
sagde manden. Ganske vist kan vi 
kun tilbyde dig den seng, som bed
stemor døde i sidste nat, men det 
har du vel ikke noget imod.

- Begejstret var jeg ikke, bemær
kede P. J. Madsen, men jeg tog mod 
tilbudet og sov da nogenlunde.

Køer kan fodres med 
aviser
Forskere ved Aston-universitetet i Bir
mingham har fundet ud af at forvandle 
gamle aviser til kreaturfoder. Forsøg med 
både kød- og malkekvæg viser, at foderet 
er ufarligt og nærende, og at det ikke på
virker kød eller mælk i uheldig retning. 
Foderet opnås ved, at aviserne lægges i 
blød, indtil de bliver en lind masse. Derpå 
tilføres der en svamp, som vokser på mas
sen i 24 timer, hvorefter den er klar til 
servering.
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Gødskning af fyr og gran giver større tilvækst, bedre betalte 
dimensioner og dermed storre fortjeneste.

God også gran for klipning. Det fremmer væksten af pynte
grønt med mork.egrøn farve - den bedst betalte kvalitet.

Sporg efter prillet NPK 25-3-9 - en velegnet gødning - også 
til skoven.

,«L Norsk Hydro



når det drejer sig om
familie/service, lønkonto/service og de skatte
begunstigede opsparingsformer - så tag Privat
banken med på råd! - De vil opdage, at en 
moderne bank som Privatbanken yder effektiv 
service langt ud over det, man i almindelighed 
opfatter som bankservice.

PRIVATBANKEN
F O R  V I B O R G  O G  O M E G N

FILIAL AF PRIVATBANKEN I KJØBENHAVN A/S 
Set. Mathiasgade 15 . Telefon (06) 62 26 00

AFDELINGER I BJERRINGBRO, SKALS OG HALD EGE

55
SEN DANSKE PROVINSBANK

Sine forsikringer tegner man i

N O R D I S K  U L Y K K E
Grønningen 17 - København K Telefon Min. 81 11

ELEMENTBROER - JERNBETONSPUNSPLANKER
Specielle emner efter opgave. Alt i betonvarer efter D. S. 400
Ringkøbing Cementvarefabrik - Tlf. (07) 32 16 00
Videbæk Cementvarefabrik - Tlf. (07) 17 12 14 A/S N. SKYTTE

LHAMMERICH&CO
GRØNNEGADE 57-8000 ÅRHUS C

TELEFON (06) 1271 55

TIL ALT BYGGERI 
FIB0 LETKLINKER

TIL RATIONELT BYGGERI 
FIB0 VÆGELEMENTER 

HB-system
•

TIL INDUSTRIELT BYGGERI 
FIB0 DÆK- OG 

TAGELEMENTER

FISKBÆK PRODUKT %
6920 Vidsbak . tlf. (07) 17,1300

MODERNE HAVEREDSKABER 
DER LIGGER GODT I HAANDEN

S U P E R L E T  
V Æ G T S S K O V L E N  

» Z I N CK L E T «
GØR ARBEJDET LET 

LET MEN STÆRK SKOVL

FAAS OGSAA MED 
STØVLEBESKYTTER

DEN ER RIGTIG

NR. 202 K



Læs i vinter:
HEDESAGEN 
UNDER FORVANDLING
af Erik Helmer Pedersen

2. bind af Hedeselskabets historie (1914-1966)
600 sider, rigt illustreret, uindbundet (inch moms) 98,00
Sammen med 1. bind

DET INDVUNDNE DANMARK
omhandlende perioden 1866-1914, af Fridlev Skrubbeltrang, er beret
ningen om de 100 år en historisk redegørelse af varig værdi.

Pris for l.del er uindbundet (excl. moms).................................. kr. 76,00

De to bøger kan tillige med de to nedennævnte også fås ved henven
delse til Hedeselskabets hovedkontor, 8800 Viborg.

Fra samme tid og beslægtet i emne er:

E. M. DALGAS
af Harald Skodshøj
228 sider, illustreret, uindbundet (excl. moms).......................kr. 28,50

HEDENS OPDYRKNING I DANMARK
444 sider, 250 illustrationer, heraf 70 helsider. Favørpris til medlem

merne af Hedeselskabet og Hedebruget (excl. moms) . . kr. 30,00 
Bogen er udgivet af Det danske Hedeselskab ved oprettelsen af Kon
genshus Mindepark for hedens opdyrkere.



RØDKJÆRSBRO CEMENTVAREFABRIK
Ingeniør Jørgen Birk . Telefon Rødkjærsbro (06) 65 80 55 
FORLANG TILBUD Fører kun mærkede varer
Alle arter betonvarer til afvanding og kloak føres på lager

SKOVPLANTER - LÆPLANTER - HAVEPLANTER

S K Æ R B Æ K  P L A N T E S K O L E
Skærbæk . Telefon (047) 5 12 50 *

Tilsluttet Herkomstkontrollen med skovfrø og -planter. 
Plantekatalog tilsendes gerne på forlangende.

Det betaler
sig i

Petersværk Betonvare-lndustri
Nørresundby . Telefon (08) 17 10 55

Alt i betonvarer efter D. S. 400
Renseanlægget »Ringtanken« (Dansk patent nr. 59820)

Stenvad
Cementstøberi

Telef. Stenvad (063 - 8 24 11) 6

Arnold Weslmark

Alle /\ mærkede rør 
ALTID LEVERINGSDYGTIG

flagstænger 
i alle 

længder
leveres færdige, høvlede 
og pudsede, lige til at male 
samt forsynet med hånd
drejet knop og varmforzin- 
ket skødeklamp.
Behandlet enten med far
veløs »Goriol« eller TRYK- 
imprægneret.
Rekvirer venligst brochure 
med priser.

\

Frøavlscentret

H U N S B A L L E
Telefon Holstebro (074) 2 05 33 

Frøavl og frøhandel

P E T E R S E N  &  
P E D E R S E N

V I B O R G

Telefon (06) 62 62 88

ALT I ELEKTRICITET

au mlu forsikring gs
Henvendelse til kredsens tillidsmand eller til hovedkontoret: 
Vester Farimagsgade 19 ■ København V . Tel/. (01) 15 03 50

E L L I D S H Ø J  K R I D T -  O G K A L K V Æ R K

ved C. M. Christiansen . Arhus Fabrikation
Telefon: Ellidshøj (08 - 11 93 11) 4 og jordbrugskalk og

Arhus (06) 12 76 33 foderkrldtmel

Hammerum Herreds 
Spare- og Lånekasse
Tlf. Herning (07) 12 37 33 (fl. lin.) 

Kontortid:
Mandag, tirsdag og 
onsdag 10-16,
torsdag og fredag 10-17,30

Hulkjærhus
Planteskole

Rødkjærsbro
Telefon (06) 87 03 33 - 87 00 25

PLANTER TIL SKOV 
LÆHEGN OG HAVE

AEROLIT-
DANSK SIKKERHEDSPRKNGSTOF.



RØDE
DRÆNRØR

2" - 8” - samt grenrør i 
forskellige dimensioner

G A L T E N  T E G L V Æ R K  ( 0 6 ) 9 4 3 0 2 9

pmdsirup/kus .
(ned miiro (UK makretuerinsi ■

PINDSTRUP SPHAGNUM
leveres i følgende sortimenter og størrelser:
FIN....................................................
MELLEMFIN ................................
GROV .............................................
PINDSTRUP/PLUS, næringsberiget 
LØS USORTERET ..........................

FÆRDIGBLANDING 1 ............*...
FÆRDIGBLANDING 2 ..................

Poser å 430 1 og 200 1 
Poser å 400 1 
Baller å 520 1 
Poser å 200 1 
Poser å 100 1 og 
vognlæs, min. 25-35 m3 
Poser å 400 1 
Poser å 200 1

PINDSTRUP MOSEBRUG A/s
PINDSTRUP
8550 RYOMGAARD Tlf. (06) 39 61 00

Partner R22 giver bedre beskyttelse ved "bag-slav"
Motorsavens 
spids går på 

en gren. , .

saven star
tilbage . . .

• venstre bånds 
fryk mod kæde- 

bremsebojlen 
standser 

kæden 
totalt på | 

0,08 sek.

Enhver der dagligt arbejder med motorsav kender følgerne af et »kick-back« - d.v.s. at savens 
spids rammer en gren og kastes tilbage. Kastet sker så hurtigt, at man i de fleste tilfælde ikke har nogen 
mulighed for at undvige den roterende kæde. PARTNERS kædebremse bevirker, at kæden standses 
totalt inden den slår op mod arm eller ansigt.

Partner R22 har desuden:
som den eneste motorsav på markedet: afvibrerede, opvarmede håndtag • beskytter for hojrehanden • 
sikring mod ufrivillig gaspåvirkning • korrekt placeret stopknap »smalt sværd med sikkerhedskæde.

. 1 -

PARTNER
-for Deres egen sikkerhed

Forhandlere:
JYLLAND
Per Jorgensen, Thistedvej 100, 
Nørresundby. Tlf. (08) 17 27 33. 
Smedegades Motorværksted. 
Ringkøbing. Tlf. (07) 32 09 92. 
Randers Værktøjsmagasin, 
Randers. Tlf. (06) 42 17 77. 
Motorcentrum,
Funder Vestervang 32, Silkeborg. 
Tlf. (06) 85 13 10.
Horsens Værktøjsmagasin,
Hede Nielsensvej 2, Horsens.
Tlf. (05) 62 62 11.
Mikkels Auto, Nr. Torv 2, Vejle. 
Tlf. (05) 82 12 12.
Sædding Plæneklipperservice, 
Sdr. Riisvej 9, Esbjerg.
Tlf. (05) 13 00 84.
Sonderjydsk Partner-Service. 
Engvej 1, Styrtom, Åbenrå.
Tlf. (04) 62 46 70.
STORKØBENHAVN
J. P. Andersen, Stationsvej 12, 
Vedbæk. Tlf. (01) 89 11 04.
Lyngby Frøhandel, Jernbanevej 2, 
Lyngby. Tlf. (01) 87 20 31.
Johs. Fog A/S, Rolighedsvej 19, 
Lyngby. Tlf. (01) 87 10 01.
Forst & Jagthuset,
GI. Kongevej 119, Kobenhavn V. 
Tlf. (01) 21 30 30.
Firma H. P. Vangskov,
Jagtvej 115, København N.
Tlf. (0172) 831.
SJÆLLAND
Mekaniker Kaj Nielsen, 
Gadevang. Hillerød.
Tlf. (03) 26 69 62.
Roskilde værktojsmagasin,
Sdr. Ringvej 24, Roskilde.
Tlf. (03) 35 54 75.
Midtsjællands Plæneklipper 
Service, Læskovvej 53 A, Bjæver
skov. Tlf. (03) 67 05 58.
Vepa, Toksværd, Holme Olstrup. 
Tlf. (03) 76 22 82.
L. Ulrichs Isenkram,
Smedegade 2, Slagelse.
Tlf. (03) 52 00 01.
Vilh. Rasmussen, Gåbensevej 70, 
Kraghave. Nykøbing F.
Tlf. (03) 85 11 09.
FYN
Hansen & Kiilsholm,
Bjergegade 24-26, Odense.
Tlf. (09) 11 75 32.
BORNHOLM 
Scooter Centralen,
Vimmelskaftet 26, Rønne.
Tlf. (03) 95 21 76.
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Flydende ammoniak 
er den mest 
fordelagtige 

kvælstofgødning
*

års

%

- og grænsen for optimal anvendelse af ammoniakken 
ligger højere end for de øvrige kvælstofgødninger.
Den økonomiske grænse for gød
ningsanvendelse bestemmes af to 
ting: Merudbyttets værdi og gødsk
ningsudgifterne.
Et stort antal forsøg med byg har vist, 
at flydende ammoniak giver det stør
ste udbytte. Den gode effekt og den

lave gødningspris giver den størst 
mulige fortjeneste, en fordel der bli
ver endnu større med de nu forbed
rede kornpriser.
Ammoniakkens fordele er illustreret 
på tavlen her. Den viser, at ammo
niak er den gødning, der betaler sig 
bedst.

Superfos

Gratis til Dem: I vort oplysende hæfte 
om gødskning 1973fmder De en ræk
ke aktuelle forsøgsresultater, pris
sammenligninger og nyttige råd om 
gødskning. Hæftet bestilles frit hos 
Superfos a/s ved indsendelse af 
denne kupon. >

Navn

1 =

ytDUi m ly,  uci ucictitti  aiy

Skriv med blokbogstaver/ Klip til bladets kant

TRYKSAG

Flydende ammoniak er Danmarks 
mest brugte kvælstofgødning.

I
I
I
I

Adresse

Postnr. og -distrikt

Superfos a/s 
Amaliegade 15 
1045 Kobenhavn K

Postbesørges
ufrankeret
(Superfos

betaler
portoen)

11

Reserveret postvæsenet


